
SPECTACOLE 
H� 
_CI)� 
��: 
"AIJ v� 1Â 

' 
.- - J "'!:� . " 

� �  . . .  
Costin Manoliu: Domnu le  M ihai 
Constantin Ranin, de ce aţi plecat din 
România, în 1 988? 
M.C. Ranin: Nu se întrevedea nici o 
schimbare. Ori te refugiai într-un turn 
de fildeş şi făceai spectacole calofile, 
estetice sau făceai spectacole de 
protest, politice, ceea ce însemna o 
viaţă cu ameninţări , cu probleme care 
nu mai tineau de artă. O altă formă 
de a protesta era plecarea. Nu se 
putea face revoluţie prin artă. 
C.M. : Mulţi artişti plecaţi în Occident 
au reuşit cu greu să-şi urmeze voca�a. 
Aţi reuşit să montaţi în Franţa? 
M.C.R. : Există un mit al artistului care 
suferă pe sub poduri în Occident. E 
o exagerare datorată reg imu l u i  
comunist. Imediat ce  am ajuns în 
Franţa, am urmat cursuri la Sorbona, 
la Institutul de Teatru, la clasa dom
nului George Banu. Am făcut un master 
în teatrologie. E foarte frecvent ca 
tinerii regizori să mai facă şi alte 
meserii în paralel. Am lucrat pentru 
televiziune, pentru Disneyland, pen
tru Radio France International ,  am 
făcut filme documentare şi am montat 
zece spectacole de teatru . Am avut 
două cpmpanii teatrale în Franţa. 
C.M. :  In România u ltimi lor ani se 
vorbeşte despre restructurarea 

instituţiilor teatrale, despre sisteme 
alternative. Ce trebuie schimbat, ce 
trebuie păstrat? 
M .C.R . :  Cred că ar fi pripit să se 
privatizeze teatrele acum. Teatrele 
naţionale şi municipale au rostul lor. 
De aceea li se alocă fonduri de la 
buget. D in păcate, banii nu sunt 
întotdeauna bine folositi. Unii actori 
au devenit funcţionari . Fără o lege a 
mecenatu lu i  care să permită cu 
adevărat atragerea de bani pentru 
spectacole  de teatru ,  i n iţiativele  
particulare în  domeniul teatrului vor 
fi ceva excepţional . Este un  gest 
donquijotesc ceea ce au făcut Marcel 
lureş şi Mihai Măniuţiu lansând primul 
teatru independent, Teatrul Act. Cele 
două soluţii - teatrele subvenţionate 
şi cele particu lare - pot coexista 
într-o economie de piaţă eficientă. Nu 
e cazul la noi. Teatrele subvenţionate 
vor trăi atât timp cât guvernanţii noştri 
vor fi conştienţi că au mai rămas două 
lucruri care ne pot repr_!3zenta în 
lume: sportul şi cultura. In privinţa 
politicii şi a economiei mai avem de 
aşteptat două generaţi i . 
C . M . :  N u  ati fost tentat să vă 
intoarceti în România în 1 990? 
M.C.R. :  
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Mulţi artişti s-au întors cu 

dorinta de a contribui cu fortele lor la 
reconstrucţia spirituală a ţări i . Eu am 
rezistat primului impuls şi apoi elanul 
s-a diminuat. Am venit după zece ani 
de absenţă pentru că tatăl meu a fost 
foarte bolnav. Foştii mei colegi de la 
Teatrul "Radu Stanca" din Sibiu au 
dorit să reluăm colaborarea. Am pus 
în scenă "Scrisorile lui Condurică" de 
Leonid M. Arcade, o personalitate 
foarte interesantă a exi lu lu i româ
nesc, scriitorul care a iniţiat cenaclul 
literar de la Neui l ly sur Seine, în · 
apropiere de Paris, prieten cu Mircea 
Eliade, Emil Cioran, Eugen Ionescu, 
Monica Lovinescu , Vi rg i l lerunca. 
L imba română a fost păstrată în 
forma ei cea mai frumoasă şi mai 
pură de către oameni ca L.M. Arcade 
şi mi se pare obligatoriu să integrăm 

scrie ri l e  lor în cu l tu ra noastră 
naţională .  A u rmat un al doi l ea 
spectacol la Teatrul "Radu Stanca", 
.Don Quijote" după Cervantes. Tot la 
S ib i u ,  la Teatru l  de păpuşi  ş i  
marionete .Gong", am pus în scenă 
.Romeo şi Ju l ieta" după Shake
speare, spectacol prezentat şi la 
festivaluri le de la Bucureşti ş i Galaţi. 
C.M. :  Doriţi să colaboraţi şi cu alte 
teatre, în România? 
M.C.R. :  Da, pentru că actorii români 
sunt extraordinari şi pentru că avem 
încă un public de teatru care nu  
trebuie pierdut. D i n  păcate, impresia 
mea este că "bisericuţele" sunt deja 
formate. Pentru mine e foarte greu 
să pătrund după o absenţă de zece 
ani din ţară. Mi-ar plăcea să montez 
.Capul de răţoi" la Teatrul Naţional din 
Bucureşti, unde porţi le îmi sunt doar 
întredeschise, mă gândesc la .Faust" 
de Christopher Marlowe, la "Nunta lui 
Figaro" de Beaumarchais, pe care aş 
fi vrut s-o pun în scenă la Teatrul de 
Comedie, dar am înţeles că bugetul 
e foarte redus. Aş vrea să mă alătur 
cu experienţa mea celorlalţi regizori 
români pe care îi admir foarte mult. 
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